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رابطه با ايران پس از انتخابات آمريكا در گفت وگوى همدلى با دكتر عليرضا موسوى زاده:

با وجود ايران، عربستان اهميتى براى آمريكا ندارد
همدلى|  على تقوى - ترامپ يا كلينتون كمتر از 
10 روز ديگــر به عنوان چهل و پنجمين رئيس جمهور 
ايالات متحده آمريكا انتخاب مى شوند. در شرايطى كه 
آمارهــا از برترى هيلارى كلينتــون حكايت دارد، ولى 
راى اقشار پايين جامعه و مناطق فقيرنشين، شرايط را 
پيچيده كرده است. سياست خارجى آمريكا در منطقه 
خاورميانه و همچنيــن نگرانى ها در مورد برجام بعد از 
اوباما و اهميت عربستان در آينده براى آمريكا، مسائلى 
هستند كه با دكتر «عليرضا موسوى زاده» استاد دانشگاه 
و متخصص سياســت بين الملل از دانشگاه ولز بريتانيا، 
مطرح كرديم . او مى گويــد كه نتيجه انتخابات آمريكا 
هيچ تاثيرى بر وضعيت برجام ندارد، چه رئيس جمهور 
هيلارى كلينتون باشــد و چه دونالد ترامپى كه گفته 
اســت در صورت پيروزى در انتخابــات، توافق را پاره 
خواهد كــرد. وى همچنين معتقد اســت كه با وجود 
ايران، عربستان ســعودى اهميتى براى آمريكا نخواهد 

داشت. اين گفت وگو در ادامه از نظر شما مى گذرد. 
 آقاى دكتر، چرا ســطح مناظرات رياســت 

جمهورى تا اين حد پايين آمده است؟
اين مسئله به حاميان طيف هاى سياسى برمى گردد. 
نماينده قشر لمپن و محروم جامعه كه از نظر اجتماعى 
درســطح پايينى قرار دارند، بر كيفيت سطح مناظرات 

تاثيرگذار بوده است.
 كدام يــك از نامزدهاى انتخابــات آمريكا 

مى تواند براى ايران در منطقه مشكل ساز باشد؟
هر كدام كه انتخاب شوند مجرى سيستم خواهند بود 
و تفاوتى نخواهد كرد. چون اشــخاص و احزاب در روند 
كلى سياســت خارجى و منافع ملى آمريكا نمى توانند 
تاثيرگذار باشند. از ابتداى انقلاب تا كنون روند سياسى 
آمريكا - چه در زمانى كه جمهورى خواهان بر ســر كار 
بودنــد و چه زمانى كه دمكرات ها- همواره تلاش براين 
بود كه ايران را تحت حوزه اســتراتژيك خود درآورند. 
بنابراين، اين موضوع ربطى به احزاب و اشخاص ندارد و 
همين روندى كه شــروع شده است، در آينده نيز ادامه 

پيدا خواهد كرد. 
 با اين حســاب، سرنوشت روند اجراى برجام 

بعد از اوباما چه خواهد شد؟

توافــق هســته اى(برجام) از فيلترهــاى منافع ملى 
آمريكا، طيف هــاى ذى نفع و لايه هــاى مختلف عبور 
كرده و نهادينه شــده است. همين كارى كه اوباما كرد، 
روســاى جمهورى قبلى هم در صدد انجام آن بوده اند، 
ولى چون سياست داخلى ايران به آن نقطه نرسيده بود 
و هماهنگى لازم بين سياســت خارجى دو كشور وجود 
نداشــت، برجام با تاخير و در دوره روحانى اتفاق افتاد. 
بنابراين مســئله حزبى و فردى نيســت و هر شخص و 
حزبى كه بر ســر كار بيايد، روند اجــراى برجام ادامه 

خواهد يافت.
 آينده روابط آمريكا با عربســتان را چگونه 

ارزيابى مى كنيد؟
از نظر سياســت خارجى آمريكا، عربستان سعودى تا 
قبــل از انقــلاب 57 در رتبه دوم و ســوم اهميت قرار 
داشــت. بعــد از جنگ اعراب و شــوك نفتى كه دامن 
اقتصــاد جهان را گرفت، بحث دوقطبى شــدن ژاندارم 
خليج فارس توســط نيكسون در ســال 1973 مطرح 
شد و عربســتان به  قطب امنيتى جنوب خليج فارس 
تبديل شــد. عربســتان در قبــال امنيتى كــه آمريكا 

برايــش تامين مى كرد، به آمريكا نفــت مى داد. ولى با 
ورود تكنولوژى هــاى جديــد نفتى و كشــف نفت در 
مناطــق مختلف دنيــا؛ از جمله آمريــكا و كانادا (مثلا 
در آلبرتــاى كانادا به انــدازه كل دنيا نفت وجود دارد) 
عربســتان از نظر نفتى ديگــر اهميتى بــراى آمريكا

 ندارد. 
از لحاظ سوق الجيشــى هم، به دليل برگشــت ايران 
به حوزه اســتراتژيك آمريكا، عربســتان ديگر اهميت 
گذشــته را نخواهد داشــت. چون اهميت استراتژيك 
عربستان به خاطر خارج بودن ايران از حوزه استراتژيك 
 آمريــكا بود. به هميــن دليل هم بود كه ســعودى ها 
تــلاش مى كردند در روند توافق هســته اى خلل ايجاد 

كنند.
 بنابراين خاورميانه در شــرف شــكل گيرى وضعيت 
جديدى اســت. در آينده اى نه چنــدان نزديك يا دور، 
درگيرى هــا و تنش ها فروكش خواهد كرد و خاورميانه 
به منطقه اى اقتصادى و تجارى تبديل خواهد شــد. در 
نتيجه از لحاظ تجارى، بعد از آســياى شرقى در درجه 
دوم قرار خواهد گرفت و اروپا از ديد سياســت خارجى 

آمريكا، در رده ســوم اهميت قــرار مى گيرد. به همين 
دليل هم بود، كه آمريكا عجله مى كرد تا توافق هسته اى 
صــورت گيرد كه خيالش از نظر ثبات در منطقه راحت 
شــود و بتوانند توجه خود را به منطقه شــرق آســيا 

متمركز كند.
 آيا از لحاظ سياست خارجى آمريكا، آسياى 

شرقى در رتبه اول اهميت قرار گرفته است؟
شرق آسيا به خاطر چين و كشورهاى نوظهور، شرايط 
اقتصادى پويا و بازارهاى تجارى گسترده اى ايجاد كرده 
است. به همين دليل، چين با افزايش قدرت سياسى و 
نظامى خود، ســعى در ايجاد ثبات در اين منطقه دارد. 
بنابراين، رشــد همه جانبه چين، تداخل هاى سياســى 
و نظامــى با آمريــكا را در پى دارد، كــه باعث اولويت 
بخشــيدن اين منطقه در سياست خارجى آمريكا شده 

است.
 پيش بينى شما از انتخابات آمريكا چيست؟

از ديد هــر آدم معمولى و منطقــى، كلينتون برنده 
انتخابات است. ولى به دليل تعداد زياد فقرا در مناطق 
مركزى آمريكا، پيش بينى ســخت خواهد بود. به دليل 
چرخش هايــى كه در نوع اقتصاد و صنعت؛ از ســنتى 
به مدرن ايجاد شــده، مناطق پنسيلوانيا، نيوهمشاير و 
مناطق مركزى آمريكا، در سطح پايينى از رفاه اجتماعى، 
اقتصــادى و تحصيلى قرار دارد. اكثر شــهروندان اين 
مناطق از حاميان ترامپ هستند. بنابراين ترامپ هم از 
شانس رياست جمهورى برخوردار است. بايد ديد منافع 
به كدام سمت مى چرخد، چون كه سياست ابزارى براى 

كسب منافع بيشتر است. 
اما اين كه ترامپ شــعارهايى در مخالفت با حاكمان 
سياســى سر مى دهد، در حد يك شــعار توخالى بيش 
نيســت. آمريكا يك نظام ســرمايه دارى است و جالب 
اســت كه يك مولتى ميليــاردر بگويد من طرفدار فقرا 
هســتم. دليل اين تناقض در كســب آراى اقشار فقير، 
براى طيف مقابل نهفته اســت. طيــف جمهورى خواه 
براى در دست گرفتن قدرت، سعى در كسب آراى اين 
قشــر را دارد. ولى در هر حال، برنامه ها و سياست هاى 
بلندمدت ايالات متحده، براى كسب منافع ملى تغييرى 

نخواهند كرد.

رويداد24 |  بخشى از جلسه عصر روز شنبه جامعه روحانيت مبارز به پرونده جنجالى و حاشيه ساز سعيد طوسى قارى معروف ارتباط داشت. در همين رابطه محمدتقى رهبر، عضو 
جامعه روحانيت گفت: در مجلس هشتم كه عضو كميسيون قضايى در مجلس بودم خيلى حرف ها براى طرح داشتم كه گاهى هم به بحث كشيده مى شد حتى برخى از دوستان 

ناراحت مى شدند و دست به انتقاد مى زدند.  اين عضو جامعه روحانيت مبارز افزود: با اين حال بايد به اين نكته اشاره كرد كه طرح انتقاد كار ساده اى است اما در واقعيت مسئله 
قضاوت كه يكى از تلاش هاى آن رعايت حقوق فردى اســت، دغدغه زياد و سختى دارد، البته منظور اين نيست كه كسى بى عيب است، اما قوه قضائيه داراى نقاط مثبت 

فراوانى هم هست و با حضور آيت االله لاريجانى در اين نهاد اتفاقات خوبى روى داده است. وى در خاتمه تصريح كرد: بنابراين قوه قضائيه درباره بحث پرونده قارى قرآن 
بايد دست به روشنگرى بزند زيرا خيلى مفيد واقع خواهد شد و مى تواند مانع از سوءاستفاده ها بيگانگان شود.

قوه قضائيه درباره پرونده سعيد طوسى روشنگرى كند 

وزير خارجه كانادا خبر داد: 
تلاش اوتاوا براى تجديد روابط با ايران 

ايسنا | وزير امور خارجه كانادا گفت كه كشورش براى برقرارى 
دوباره روابط با تهران تلاش مى كند. به نقل از پايگاه خبرى اسرائيل 
نشنال نيوز، دولت كانادا مى گويد كه در تلاش است تا بار ديگر روابط 
ديپلماتيك اين كشور با ايران برقرار شود. استفان ديون، وزير امور  
خارجه كانادا در نشســتى كه به تازگى در شــوراى روابط خارجى 
مونترال برگزار شــد، اعلام كرد كه دولت كانادا به نخســت وزيرى 
جاستين ترودو از حزب ليبرال خواهان برقرارى مجدد روابط با تهران 

است و اين منافع سياسى را براى اسراييل نيز در پى دارد. 
ديون تصريح كرد: ما در حال تلاش براى از سرگيرى روابط مان با 
ايران هســتيم تا از ارزش ها و منافع خود و به علاوه دوستان مان، از 

جمله اسرائيل محافظت كنيم. 

 ظريف: ايران نگران طرح نظرات حقوق 
بشرى اش نيست 

ايسنا |  وزير خارجه ايران تاكيد كرد كه اين كشور نگرانى براى 
مطرح كردن نظراتش درزمينه حقوق بشــر با اتحاديه اروپا ندارد. 
محمدجواد ظريف با اشاره به سفر اخير فدريكا موگرينى، مسوول 
سياســت خارجه اتحاديه اروپا به تهران، اظهار كرد:  اين ســفر با 
محوريت بحث سوريه انجام شد و آقاى رييس جمهور نيز در ديدارى 
كه خانم موگرينى با ايشان داشت در مورد برجام و تلاش هايى كه 
نياز است از طرف اتحاديه اروپا براى اجراى اين موضوع صورت بگيرد 

تاكيد كرد. 
اين ديپلمات عالى رتبه كشورمان ادامه داد: در جريان ديدارى كه 
خانم موگرينى با رئيس جمهور داشتند علاوه بر بحث سوريه آقاى 
رئيس جمهور بر موضوع ضرورت اجراى برجام و تلاش هايى كه نياز 
اســت از طرف اتحاديه اروپا بر جهت اجراى اين توافق نامه صورت 
بگيرد، تاكيــد كردند و به طور كلى گفت وگوها و بحث هاى خوبى 

انجام شد. 
ظريف در بخش ديگرى از گفت وگويش با راديو در پاسخ به اين 
سوال كه از طرفى اتحاديه اروپا بحث نيازمندى اش به ايران براى حل 
بحران ســوريه را مطرح مى كند، ولى از طرف ديگر مباحثى مانند 
حقوق بشر را نيز به عنوان بهانه بيان مى كند؟ خاطرنشان كرد: ما 
معتقديم همه دنيا بايد با تروريسم بدون پيش شرط مقابله كند و در 
مورد سياست هاى ديگر اروپايى ها كه به اشتباه در گذشته داشتند در 

جاى خود با آن ها بحث و گفت وگو مى كنيم.
 

عراقچى در مراسم هفتاد و يكمين سالگرد سازمان ملل: 
سازمان ملل براى سوريه كارى انجام 

نداده است 
فارس| ســيد عباس عراقچى معاون امور حقوقى و بين المللى 
وزارت خارجه ديروز در مراسم هفتاد و يكمين سالگرد سازمان ملل 
در تهران طى سخنانى اظهار داشت: امروز براى من افتخار است كه 

در اين مراسم شركت كنم. 
وى با اشــاره به بحران ســوريه گفت: مسئوليت بالايى بر دوش 
سازمان است ولى كار خاصى انجام نداده است. تنها كارى كه سازمان 
مى تواند انجام دهد اين است كه براى پايان درگيرى ها پيشنهاد صلح 

بدهد. 
معــاون امور حقوقى و بين المللى وزارت خارجه گفت: اميدواريم 
ســازمان ملل براى برقراى صلح در ســوريه و بازســازى آن نقش 

عمده اى ايفا كند. 
عراقچى وضعيت يمن را اسفبار خواند و عنوان كرد: بمباران مراسم 
ختم در يمن بى پاسخ مانده است، ايران آماده كمك در زمينه يمن 
است و ظريف در نامه به دبيركل سازمان ملل اين را اعلام كرد. وى با 
اشاره به جنايات سعودى ها در يمن گفت: از سازمان ملل مى خواهيم 

اقدامات لازم را براى توقف اين جنايات انجام دهد. 
معاون امور حقوقى و بين المللى وزارت خارجه با اشــاره به توافق 
پاريس براى رسيدن به اهداف توسعه هزاره اظهار داشت: اين توافقى 
تاريخى بود. رشد اقتصادى براساس فناورى براى حفاظت از محيط 
زيســت مهم است. ايران مايل است از تجربه خود براى رسيدن به 
اين اهداف استفاده كند. عراقچى افزود: رهبر معظم انقلاب بر اقتصاد 
مقاومتى تاكيد داشــتند.  وى ادامه داد: سازمان ملل در تهران در 
همكارى با وزارت خارجه توانسته اند چارچوب اهداف توسعه پايدار 
را مشــخص كنند و در مذاكرات فشرده چند ماه اخير توانسته اند، 
اســناد اجرايى را براى 5 ســال آينده به نگارش در بياورند.  معاون 
مور حقوقى و و بين المللى وزارت خارجه در پايان نســبت به ادامه 

همكارى سازمان ملل و ايران در آينده ابراز اميدوارى كرد. 

 عضو تيم مذاكره كننده از سختى هاى گفتگو با 1+5 مى گويد 
از انتقادات داخلى در مذاكرات استفاده 

مى كرديم
اما ظاهرا اين پاسخ براى مصاحبه كننده قانع كننده نبود. به همين 
دليل وى در ادامه سوال قبلى خود به موضوع آزادى زندانيان ايران 
و آمريكا اشــاره مى كند كه گفته مى شود بر اساس توافق محرمانه 
ميان ظريف و كرى صورت گرفته است. اما از پاسخ تخت روانچى به 
اين سوال مى شود دريافت كه او باز هم تخفظ دارد بپذيرد توافقات 
محرمانه اى ميان ظريف و كرى خارج از موضوع هسته اى انجام شده 
اســت. تخت روانچى و ساير تيم مذاكره كننده برجام دريافته اند كه 
اعضاى جبهه پايدارى در طول اين سال ها ثابت كرده اند كه منتقد هر 
نوع مذاكره و رابطه اى با آمريكا هستند؛ حتى اگر اين تعامل به سود 
منافع ملى ايران تمام شود. تخت روانچى در رابطه با توافقات محرمانه 
گفته شده مى گويد: «همزمانى گفت و گو هاى مربوط به طلب هاى 
ايران و زندانيان آمريكايــى و همچنين آزادى چند تن از زندانيان 
ايرانى مطرح بود. در آمريكا كه به طور ظالمانه و به دلايل بى اساس به 

زندان افتاده بودند، كاملا اتفاقى بوده است» 
وى ادامــه مى دهد: «گفت و گو هاى مربوط بــه آزادى زندانيان و 
بازپس گيرى معوقات و طلب هاى قبل از انقلاب آمريكا به ايران در 
حاشيه مذاكرات هسته اى و تنها با بهره گيرى از فرصت به وجود آمده 

براى بحث در اين موارد اتفاق افتاد و هيچ تعمدى وجود نداشت.»

 احمدى نژاد : حتى از الهام هم 
حمايت نمى كنم

پايش |  محمود احمدى نژاد رئيس جمهور سابق 
اعلام كــرده در انتخابات آينده رياســت جمهورى 
از هيــچ يــك از نامزدهاى اصول گــرا حتى وزيران 
كابينه اش حمايت نخواهد كرد. در هفته هاى گذشته 
و پــس از مخالفــت رهبر معظم انقــلاب با نامزدى 
احمدى نژاد، برخى اصول گرايان در صدد اســتفاده 
از ظرفيــت راى وى در انتخابــات در قالب حمايت 
او از نامــزد اصول گرايان هســتند، امــا احمدى نژاد 
اخيرا در پاســخ به برخى درخواســت ها اعلام كرده 
از هيچ يك از نامزدهــاى انتخابات حمايت نخواهد 

كرد.
 ناظران سياسى معتقدند احمدى نژاد پرشانس ترين 
گزينه اصول گرايان براى رقابت هاى انتخاباتى ســال 

آينده بود و اكنون در غياب او ديگر نامزدهاى مطرح 
اصول گرا شــانس بســيار اندكى بــراى پيروزى در 

انتخابات خواهند داشت. 
برخى فعالان سياسى اصول گرا در هفته هاى اخير 
رايزنى هايى را براى اجراى يك سناريو آغاز كرده اند 
تا با حضور احمدى نــژاد در كمپين انتخاباتى نامزد 
نهايى اصول گرايان، ســبد راى او را به سبد راى اين 
نامــزد منتقل كنند. اما يــك منبع مطلع  گفت كه 
رئيس جمهور ســابق در يك اقدام شــبه اعتراضى 
تصميم گرفته در انتخابات آينده ســكوت كند.گفته 
مى شــود او اخيرا در پاســخ به غلامحسين الهام كه 
نامزدى در انتخابات آينده را بررســى مى كند گفته 
است: حتى از شــما كه خيلى هم بهتان علاقه مندم 
نيــز حمايت نمى كنم. چون به آقا اعلام كردم كه در 
انتخابات دخالت نمى كنم، نمى توانم از شما حمايت 

كنم.

انتقاد يك مرجع تقليد نسبت به 
تجمع در مزار كوروش

جمهوريــت |   يكــى از مراجع تقليــد گفت:  
تعجــب مى كنــم چــه طــور مى تواننــد در مزار 
كوروش جمع شــوند، همان شــعارهايى كه براى 
رهبــر معظــم انقــلاب مى دهيم، بــراى كوروش 
بدهنــد و بــاز مــا زنده، نشســته ايم و تماشــاگر 

هستيم. 
آيت االله حســين نورى همدانى ظهــر ديروز در 
ديــدار جمعى از كاركنان وزارت دفاع با اشــاره به 
تجمع برخى افراد بر ســر مزار كوروش گفت: شاه 
مى گفت كوروش آسوده بخواب، ما بيداريم، اكنون 
عــده اى دور مزار كــوروش جمع شــدند و طواف 
كردند و در اين تجمع دســتمال درآوردند و گريه 

كردند.

آيــت االله نــورى همدانى خاطرنشــان كــرد: در 
دوران امام خمينــى(ره) نيز عده اى به ياد كوروش 
بودند، ايشــان فرمودند شــنيدم ايــن افراد جمع 
شــدند، گريه كردند كه اســلام به ايــن مملكت 
آمده اســت، ايــن افــراد همان ها هســتند و ضد 
انقلاب هســتند، تعجب مى كنم چه طور مى توانند 
در مــزار كوروش جمع شــوند، همان شــعارهايى 
كــه براى رهبــر معظــم انقلاب مى دهيــم، براى 
كوروش بدهند و باز ما زنده، نشســته  و تماشــاگر 

هستيم.
وى ادامــه داد: كدام قدرت در اين بخش كوتاهى 
كرده كه اين افراد اين گونه جمع شــوند، با توجه به 
اينكه در مملكت اسلامى و انقلابى قرار داريم، بايد 
بيدار و هوشيار باشيم، اين انقلاب دنباله گر انقلاب 
پيامبر و ائمه اطهار(ع) است و آنها خواستند انسان 

بسازند.
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 ادامه از صفحه اول

 خبر

همدلى| محمدجواد ظريف جمعه و شنبه گذشته در 
ادامه رايزنى هاى ايران براى حل بحران منطقه، مذاكراتى 
را با همتايان روس و ســورى خود در مسكو و همچنين 
مسئول سياست خارجى اتحاديه اروپا در تهران با محوريت 
بحران سوريه انجام داد. بهرام قاسمى سخنگوى  وزارت 
امور خارجه در گفت وگو با ايسنا به تشريح اين مذاكرات 
و تاثير آن بر حل بحران هاى موجود در منطقه پرداخت و 
گفت: ايران به عنوان كانون محورى در حل بحران  سوريه 
بر اهميت ايجاد  ثبات در منطقه و مبارزه با تروريســم 
تاكيد دارد و در همين چارچوب احتمالا در آينده نزديك 
شــاهد رفت و آمدهاى ديگرى در اين راستا باشيم و اين 

موضوع در دستور كار وزارت خارجه قرار دارد. 
 گفت وگوها در مسكو دو بخش داشت 

در ابتداى اين گفت وگو سخنگوى وزارت امورخارجه  با 
اشاره به سفر روز جمعه محمدجواد ظريف به مسكو اظهار 
كرد: ســفر وزير خارجه به روسيه را مى توان به دو بخش 
عمده تقسيم كرد. بخش اول مربوط به مذاكرات دو جانبه 
بين ايران و روسيه بود كه در جريان ملاقات بين آقايان 

ظريف و لاوروف و هيأت همراهشان انجام شد. 
قاسمى همچنين با بيان اينكه بخش دوم اين سفر به 
نشست مشــترك وزراى خارجه ايران، روسيه و سوريه 
اختصاص داشــت و بيشتر در رسانه ها اين موضوع مورد 
توجه قرار گرفت به نحوى كــه گفت وگوهاى دو جانبه 
ايران و روسيه را نيز تا حدودى تحت تاثير خود قرار داد، 
گفت: همان طور كه از پيش اعلام شده بود اين نشست با 

محوريت بحران سوريه برگزار شد. 
سخنگوى وزارت امور خارجه در مورد سفر روز جمعه 
فدريكا موگرينى، مسئول سياست خارجى اتحاديه اروپا 
به تهران و ديدارهايش با ظريف و روحانى در روز شــنبه 
در ارتباط با بحران سوريه توضيح داد: براى اتحاديه اروپا 
نقش ايران در منطقه و پتانســيلى كه براى ايجاد صلح 

و ثبات در منطقه از آن برخوردار اســت بيش از گذشته 
مشــخص شده است. آنها به خوبى مى دانند كه ايران در 
بحث مبارزه با تروريســم بدون داشتن استانداردهاى دو 
گانه در اين زمينه، تــلاش مى كند و براى ايجاد صلح و 

ثبات در منطقه اهميت ويژه اى قائل است. 
 اروپا نقش ايران در منطقه را پذيرفته است 

وى ادامه داد: در قطعنامه اى  كه هفته گذشته پارلمان 
اروپا در ارتباط با ايران تصويب كرد در آن به نقش سازنده 
ايران به عنوان يك كشــور مهم و موثر در منطقه اذعان 
شده بود و طبيعى است كه اين اتحاديه وقتى بحثى در 
مورد سوريه در حال انجام است، درخواست داشته باشد 
كه ما نيز حضور داشته باشيم و با حفظ مواضع مان ايفاى 

نقش كنيم. 
وى ادامه داد: به نظر مى رسد توجه اتحاديه اروپا بيش از 
گذشته به منطقه خاورميانه جلب شده است و تلاش دارد 

كه نقش بيشترى را در اين ارتباط با استفاده از روابط خود 
با كشــورهاى اين منطقه، ايفا كند كه يكى از موضوعات 

مهم در اين ارتباط بحث سوريه است. 
سخنگوى دستگاه ديپلماسى با اشاره به برگزارى دور 
اول مذاكرات بين فدريكا موگرينى و ظريف در صبح روز 
شــنبه  در وزارت خارجه، اظهار كــرد: در اين ديدار در 
ارتباط با مسائل دو جانبه ايران و اتحاديه اروپا، روابط فى 
مابين و چشــم انداز پيش روى اين روابط بحث و رايزنى 

شد. 
اين مقام مسئول در وزارت خارجه با بيان اينكه سوريه 
يكى از محورهاى اصلى گفت وگوهاى روز شنبه فدريكا 
موگرينى با آقايان ظريف و روحانى بود، ادامه داد: در اين 
ديدارها آخرين تحولات سوريه مورد بحث قرار گرفت و با 
توجه به پيوستگى گروه هاى تروريستى در عراق و سوريه، 

موضوع عراق نيز مورد بحث قرار گرفت. 

موگرينى به بروكسل رفت نه رياض! 
وى بــا بيان اينكه بعد از ديــدار اين ديپلمات اروپايى 
با رئيس جمهــور، دور دوم مذاكرات آقاى ظريف و خانم 
موگرينى در وزارت خارجه برگزار شد، افزود:  در بعدازظهر 
روز شــنبه على رغــم اينكه قبلا اعلام شــده بود خانم 
موگرينى بعد از ســفر به ايران بــه رياض خواهند رفت، 
ايشــان تهران را به مقصد بروكســل ترك كردند تا در 
مراسم امضاى ســند همكارى هاى اتحاديه اروپا و كانادا 

حضور داشته باشند. 
اين ديپلمات عالى رتبه كشورمان، در پاسخ به اين سوال 
كه آيا در جريان سفر خانم موگرينى به تهران در ارتباط 
با تشكيل دفتر اتحاديه اروپا در ايران بحث و گفت وگويى 
بين طرفين انجام شد؟ خاطرنشان كرد: در اين ديدارها 
مسائل كلى و كلان روابط ايران و اتحاديه اروپا مورد بحث 
و گفت وگو قرار گرفت و در مورد جزئيات و مسائلى مانند 

تاسيس  دفتر صحبت خاصى انجام  نشد. 
 علاقه مندى ايران به بازگشايى دفتر اتحاديه 

اروپا در ايران 
سخنگوى وزارت خارجه كشورمان در ادامه توضيح داد: 
ايران از مدت هــاى قبل دفتر نمايندگى در مقر اتحاديه 
اروپا در بروكسل داشته اســت و در حال حاضر نيز اين 
دفتر فعال اســت. طرف اروپايى هم به عنوان يك عمل 
متقابل علاقه مندى خود را براى اين كه بتواند در تهران 

دفتر نمايندگى داشته باشد، اعلام كرده است. 
وى با بيان اين كه اين علاقه مندى تنها مطرح شــده 
اســت و اين موضوع نهايى نشده است، ادامه داد: اين امر 
بايد در يك پروســه خاص، مسائل مربوط به خود را طى 
كند.  قاسمى خاطرنشان كرد: ممكن است در مذاكرات 
آتى كارشناســى بين ايران و اتحاديه اروپا در اين ارتباط 
بحث و تبادل نظر شود و ســپس در مورد آن در سطح 

بالاتر تصميم گيرى لازم انجام شود.

قاسمى تحركات اخير ديپلماتيك ايران را تشريح كرد

علاقه مندى ايران به بازگشايى دفتر اتحاديه اروپا در ايران 
گزارش

  بخشى از جلسه عصر روز شنبه جامعه روحانيت مبارز به پرونده جنجالى و حاشيه ساز سعيد طوسى قارى معروف ارتباط داشت. در همين رابطه محمدتقى رهبر، عضو 
جامعه روحانيت گفت: در مجلس هشتم كه عضو كميسيون قضايى در مجلس بودم خيلى حرف ها براى طرح داشتم كه گاهى هم به بحث كشيده مى شد حتى برخى از دوستان 

ناراحت مى شدند و دست به انتقاد مى زدند.  اين عضو جامعه روحانيت مبارز افزود: با اين حال بايد به اين نكته اشاره كرد كه طرح انتقاد كار ساده اى است اما در واقعيت مسئله 
قضاوت كه يكى از تلاش هاى آن رعايت حقوق فردى اســت، دغدغه زياد و سختى دارد، البته منظور اين نيست كه كسى بى عيب است، اما قوه قضائيه داراى نقاط مثبت 

فراوانى هم هست و با حضور آيت االله لاريجانى در اين نهاد اتفاقات خوبى روى داده است. وى در خاتمه تصريح كرد: بنابراين قوه قضائيه درباره بحث پرونده قارى قرآن 
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